
 

 

 

Consell de Barri de Sant Martí 

Assumpte  Resum d’acords del Consell de Barri de Sant Martí de Provençals 

Lloc CC Sant Martí Sant Martí, carrer Selva de Mar 215 

Data – Hora 30 de maig de 2017, a les 18:30h (s’inicia la sessió a les 18:40 h) 

Assistents Josep M. Montaner President 

 Vicepresident 

Marc Andreu Conseller Tècnic 

Eva Campos Consellera 

M. Eugènia Angulo Consellera 

Oriol Puig  Conseller 

Xavier Bañon Conseller 

Maria Arenillas Consellera 

Manuel Gallardo Conseller  

Josep Garcia Puga Gerent 

Cristina Colmena Tècnica de Barri 

  

  

Entitats Representants  A.VV. Sant Martí  

Representants A.VV. La Palmera 

Representants EIX Comercial Sant Martí 

Representants Casal de Gent Gran S.M 

Representants Coord. EIX Prim 

Representants Vocalia de persones amb 
diversitat funcional de l’ 
AVV Sant Martí 

Direcció de Serveis a les Persones i al Territori 
Districte de Sant Martí 

C. Andrade, 9 
08018 Barcelona 
93 291 89 37 
lameva.barcelona.cat/santmarti 



 

 

Representants Parròquia Sant Martí  

Representants Petit Ballet de Barcelona 

Representants CESOVE 

Representants Xarxa Comunitària Sant 
Martí- La Verneda 

Representants Centro cultura i social 
Santo Angel 

  

  

  

  

Nombre de ciutadans a títol individual: 56 persones 

 

Ordre del dia: 

1. Presentació del projecte normatiu: Reglament de Participació Ciutadana. 

2. Informació sobre la xarxa d’autobusos. 

3. Auditori de Sant Martí. 

4. Torn obert de paraules. 

 

El Regidor de Sant Martí, Josep Maria Montaner, dóna la benvinguda comunica canvis en 

l’ordre del dia: el punt tres passa a ser el primer mantenint-se l’ordre relatiu de la resta de 

punts. 

 

Punt 1.Auditori de Sant Martí 

Maria Urrero, programadora,  presenta el projecte de l’Auditori de Sant Martí i la seva 

programació.  

Destaca la reobertura de l’espai el dia de Sant Martí amb 358 persones (256 en platea) i un 

escenari de 6 x 7 metres accessible. S’espera un augment de participació artística i musical i es 



 

 

constata una evolució d’assistents a l’Auditori i un increment d’activats el 2016 com a  indicador 

de rendiment. 

Es destaca l’estabilitat de la programació de cinema i arts escèniques (incloent vídeo als matins, 

el públic familiar i,  especialment, el públic  jove i adolescent així com la connexió amb els 

festivals d’àmbit-ciutat. 

 

Subratlla 4 línies de treball 

1. Programació educativa instituts/escoles: per proximitat a dos instituts de secundària 

a. Inici projecte a 2015 de caire didàctic sense cost pels centres, també a nivell 

ciutat, en horari lectiu i tractant valors o activitats lligades a propostes 

b. Es treballa amb la comunitat educativa en cessió d’espais per espectacles a 

demanda 

2. Programació i difusió cultural pròpia de l’auditori 

a. Comprèn tots els projectes i programes que entren dins seria la programació 

pròpia de l’auditori amb major pes als mesos d’octubre i novembre coincidint 

amb festa major. 

b. Destaca col·laboració amb grans institucions com ara el Liceu, amb qui es 

repetirà el Liceu a la fresca o la Fundació Maria Canals que facilitarà el 8 de juny 

un piano per a qui el vulgui  tocar  

c. Destaca l’especial interès del públic familiar i la relació, aliança amb festivals de 

ciutat per tal de fer venir persones que no són del barri 

 

3. Suport a la creació i participació artística professional i no professional 

Es potencien les residències artístiques i tècniques, la producció artística de 

territori. S’explica la formació, a desembre de 2016, d’un grup de teatre 

comunitari obert, amb unes 30 persones que experimenta i treballa des del 

teatre la memòria i temes del barri a estrenar a la festa major. 

Explica que pel que fa a teatre adolescent s’arrenca actualment. 

 

4. Suport a la participació i fundació de projectes relacionada amb patrimoni  



 

 

Explica que l’Auditori acull projectes d’entitats i del territori: 

a. Treballant criteris de programació de Festa Major amb les entitats. 

b. S’inaugurarà comissió de festa major a octubre de 2017 amb cabuda per l’opinió 

de veïns/es. 

c. Per mitjà de cessió a entitats de l’espai amb tècnics . 

d. Treballant també amb Districte i a nivell ciutats que requereixin espai com 

l’auditori 

 

Destaca la col·laboració amb les institucions culturals de la ciutats com l’Escola Superior de 

Música de Catalunya (ESMUC), per efectuar concerts de Grau, el Liceu, l’Auditori, el Taller de 

Músics o l’ ICUB amb qui. També es treballa amb el Centre Cívic. 

  

Punt2.Nou Reglament de Participació 

El Conseller Tècnic Marc Andreu explica la proposta facilitada extensivament a la pàgina web de 

l’eina Decidim: www.decidim.barcelona/processes. Destaca l’actualització com a fita després 

dels intents incomplets de participació anteriors amb un ampli consens. Explica que s’ha acabat 

la feina iniciada el 2015 a nivell territorial i sectorial i amb presència d’entitats i valora el 

redactat aprovat a 19 d’abril, aprovar a l’estiu destacant que es facilita participació i iniciativa 

ciutadana i es regula i possibiliten consultes ciutadanes 

Informa que el 19 juny consell ciutadà obert explicarà la proposta a la seu del Districte i les 

al·legacions seran acceptades fins el 22 de juliol. 

El Conseller presenta les normes de participació i els mecanismes i òrgans a través de les quals 

es reglamenten els mecanismes i òrgans sectorials territorials (de barri, de Districte, de Ciutat) i 

sectorials (de dona, d’educació, de gent gran...). Informa de que les signatures dels ciutadans 

seran el vehicle per sol·licitar l’activació de processos, consultes i òrgans des de la ciutadania 

que varien en funció de l’entitat territorial de referència: 

a) Signatures necessàries a nivell de ciutat per: 

 Consultar a ciutat o a plenari: 15.000  

 Procés participatiu / òrgan de participació: 10.000  

 Consells i Audiències públiques: 9.000 

file:///C:/Users/am23433/AppData/Local/Temp/www.decidim.barcelona/processes


 

 

 

b) A nivell de barri: 

 Convocatòria de Consell de Barri: mínim 40, màxim 700 signatures 

 Procés participatiu en àmbit entre barri i Districte: de 50 a 900 

 

El Conseller explica l’agrupació de les Consultes Ciutadanes en una multi consulta a cada més 

de maig exceptuant els anys d’eleccions municipals. Destaca que es creen garanties i 

instruments per afavorir la transparència i la no arbitrarietat en forma de comissions assessores 

i la pròpia Comissió d’Empara del Reglament. L’origen dels membres d’aquestes comissions es 

proposa amb en les proporcions següents: 

 Empara: 2 Govern, 2 Consell de Ciutat i 1 sindicatura de comptes 

 Processos participatius: a terços entre Consell de Ciutat, ciutadans via Decidim i 

Comissió de Govern 

 Seguiment de consultes: menys de la meitat a proposta de l’administració  

 

La introducció de la participació digital ve regulada per la plataforma Decidim des d’on, alhora, 

es podran generar processos de participació ciutadana. El Conseller subratlla que la dotació de 

recursos i personal humà pel desplegament de la norma ha estat contemplada i que, la 

mateixa, inclou també la gestió cívica dels equipaments on Sant Martí ha estat pioner en relació 

a la gestió de casals de barri. 

 

Torn de paraules 

 Pregunta per d’absència d’una unitat intermèdia semblant a una mancomunitat de 

districtes.// El Conseller Tècnic manifesta que no està prevista la mancomunitat de 

districtes però no es descarta que es puguin obrir en paral·lel dos processos. 

 Demanda d’aclariment en el canvi de parametrització aplicada als quòrums necessaris 

per les propostes. Queixa per quota excessiva en participació de base.//El Conseller 

Tècnic respon que, pel que fa a topalls de signatures la proposta és inicial i s’explicarà el 



 

 

19 de juny. Posa com a exemple que amb les 4.000 signatures recollides en relació a la 

super illa es podria accedir ja a diverses eines de participació. 

 Es pregunta sobre si els Consells de Barri obligatoris passen de 2 a 1. Demana clarificació 

per nombre d’audiències públiques.// Marc Andreu respon que la normativa especifica 

un consell com a mínim l’any o d’altres a iniciativa del regidor, 1 desena part de 

consellers o de la ciutadania. Hi ha un màxim de 4 i excepcionals, i recorda que l’actual 

govern en fa un mínim de 3, un per damunt del que marca normativa. 

 Queixa de que no s’és igual davant de la llei en relació a les parametritzacions del 

projecte. S’assenyala la ràtio de demanda de signatures a nivell de ciutat s’incrementa a 

nivell de Districte i local.// El Conseller Tècnic emplaça a debatre la parametrització 

concreta al debat al monogràfic del 19 de juny. 

 Es demana si algun dels òrgans tindrà poder de decisió.// Es respon que no però sí 

implicaran i comprometran els diferents actors polítics. 

 

El Conseller Tècnic, Marc Andreu, afegeix que s’aposta perquè la participació no depengui 

només de l’administració, obrint-se vies per tal que la ciutadania pugui generar processos que 

no només siguin informatius. 

Fa èmfasi en l’intent de fer arribar la participació de gent que no participen persones i recorda 

l’heterogeneïtat de Sant Martí l’únic barri amb 6 segments de renda.  

Subratlla també la voluntat de consens d’un treball iniciat prèviament i que ha de perdurar. 

 

Punt 3. xarxa de busos 

Implementació Nova Xarxa de bus 

El Gerent del Districte, Josep Garcia Puga, explica: 

1. El perquè de la nova xarxa:  

Exposa que de dilluns a divendres hi ha vora 3 milions de desplaçaments a Barcelona 

amb una xarxa bus poc entenedora que no ha canviat estructuralment en 35 anys. 

Explica el pas a línies horitzontals, verticals i diagonals cercant claredat en una xarxa 

estudiada inicialment fa més de 20 anys. Es Cerca: claredat, l’augment de freqüència, 

capacitat i abast incentivant a agafar més el transport públic. 



 

 

 

2. El procés d’implantació  

 El situa a finals de 2010 contemplant millora en mobilitat, contaminació. Explica que 

la fase actual s’allarga de 2012 a octubre de 2018 amb la implementació i 

preeminència de transport públic preveient un descens d’un 20% de transport 

privat. 

 Es plantegen 28 línies a la nova xarxa que arriben al 90% de les destinacions amb un 

sol transbordament Destaca que ha estat un procés molt informat i debatut. 

 Explica que resten 60km de carril de la xarxa-bici en el que queda de mandat, la 

segona clau de mobilitat futura després del transport públic. 

 

3. Estat actual del procés i canvis a Sant Martí 

Exposa el retorn al Consell de Barri de la reunió oberta sobre de les línies a Sant Martí. 

 A nivell de Districte es tenen totes línies horitzontals en funcionament al Districte 

(H8 a H16) on només hi haurà pas de H14 a l’Eix Pere IV. A nivell vertical recorda que 

la V21 i la V27 ja són en funcionament i que a l’octubre de 2017 s’implantaran en 

primer lloc les línies V29 i la V31 que passaran per Selva de Mar/Josep Pla i Rambla 

Prim. També s’implantaran la V23, la V25 i la V33 que enllaçarà amb Sant Adrià. 

 Exposa que es comptarà amb el reforç de les línies B20 i B25 cap a Santa Coloma. La 

42 es modificarà per ser redundant amb la H14 . Es planteja un autobús, el 136 de 

Rambla Prim a l’Hospital del Mar amb una freqüència de 30 minuts de dilluns a 

diumenge. 

 Explica que l’autobús 7 a Diagonal es mantindrà fins la implantació del tramvia i que, 

a nivell de Districte, resten 2 qüestions no resoltes: l’autobús 36 i el 92 que estan 

essent tractades. 

 

Torn de paraules 

 Es qüestionen les distàncies entre parades als transbordaments i l’existència 

d’autobusos per discapacitats. Manifesta preocupació pel futur de l’autobús 26 que 



 

 

porta, explica, a l’única platja adaptada. Demana que s’esmentin el nombre d’autobusos 

afectats pel canvi de xarxa, tant pel que fa als autobusos nous com als tradicionals que 

desapareixen. 

 Queixa per considerar que el 36 i d’altres autobusos seran reemplaçats per un bus de 

barri essent una solució matussera. Es demana transport per anar a hospitals i que el 

V31 ho faci fins a l’Hospital del Mar. Altrament, s’opina, s’obligarà a molta gent a anar a 

l’hospital amb el seu propi vehicle. 

 Recorda entrega d’un dossier per tal que el 59 fes el recorregut del 36 amb major 

freqüència. Queixa pels horaris diferents de les línies de bus. Queixa pel temps d’espera 

estimat de 30 minuts pel 136.  

 S’ assenyala disrupcions en la implementació de la xarxa al Pla Cerdà. Es demana tenir 

en compte els fluxos i assenyala 3 problemes: la complexitat d’utilitzar 3 dígits per 

designar els busos de cara a gent gran, males connexions per persones amb mobilitat 

reduïda amb incompliment de la freqüència de pas anunciada (que cada vegada van 

més plens). Es demana explicar perquè H14 i H16 formen una X. Assenyala que calen 3 

nivells de línies: de gran format i de barri accessibles.// El Conseller Tècnic, Marc 

Andreu, respon que les línies H14 i H16 es creuen perquè es van implantar a l’anterior 

mandat ja en contra de la lògica del model. S’ha avaluat que és un encreuament que 

trenca la norma i s’ha avaluat tornar-les a l’horitzontalitat un cop implementada tota la 

xarxa. 

 Es demana més informació per poder objectivar què passa assenyalant que hi ha casus 

belli en la supressió del 36. Explica s’han recollit 2.000 signatures en poc temps contra la 

supressió de l’actual línia i demana que es gestioni i s’accepti l’anomalia que es dóna 

amb el 36. //Gerent: hi ha temps per seguir treballant. 

 S’assegura que el 36 no es manté i que el 136 és, en tot cas, algunes parades de la línia 

36 i unes altres de la línia 42. Demanda de saber la relació entre la desaparició del 192 i 

la creació d’un autobús 191. Opina que el 191 conté unes quantes parades del bus 20 

lluitat des de Camp de l’Arpa i unes quantes parades del 192 que deixava davant de 

l’Hospital de Sant Pau, mentre el 191 deixarà a Cartagena amb Sant Quintí. Es demana 



 

 

quina freqüència de pas tindran els autobusos dissabtes, diumenges i festius. Demanda 

de fer una excepció amb el 36 i el 192 i de tenir en compte que, pel que fa a 

accessibilitat, hi ha molts aspectes en que encara no es compleix allò que ja està 

acordat.  

 S’explica que la proposta de TMB era de mantenir 3 autobusos i s’opina que són 

insuficients per cobrir el segment esmentat del 36. Demana explicar la realitat de la 

situació o si la dada és errada. Es demana poder objectivar les coses per no caure en 

error. 

 Queixa per la freqüència de pas del futur 136 

 

Respon Gerent:  

1. Exposa que hi ha dues qüestions complexes en què s’està treballant. 1.La demanda de 

mantenir el 36 s’està concretant en una línia que faci el mateix recorregut des de 

Rambla Prim i fins l’Hospital del Mar amb freqüència cada 30 minuts. Explica que 

mentre el procés no estigui tancat hi ha marge per treballar i 2.La solució, que afecta 

més El Clot-Camp de l’Arpa, per arribar a l’Hospital de Sant Pau mitjançant el futur 192 

té més complexitat. 

2. Declina pronunciar-se en relació als treballs en relació a l’accessibilitat adduint que hi 

ha persones amb més coneixement específic per a fer-ho.    

3. Explica que hi ha un condicionant: no incrementar la despesa de transport públic. 

Recorda que per primera vegada s’ha congelat la T10. Recorda que el que s’ha fet s’ha 

fet per la demanda popular i fixa la falta d’acord en la freqüència de pas. 

 

El Conseller Tècnic, Marc Andreu, clou amb les següents consideracions: 

1. Freqüència i volum de gent als busos: fins que el model no estigui implantat no arriba al 

punt òptim de funcionament. Demana esperar a la finalització atès que cal reincorporar 

els busos de les altres línies en dues fases.  

2. Explica que al darrer mandat no es va comprar cap autobús nou. Atès el dèficit, s’han 

encarregat a TMB nous autobusos per optimitzar la xarxa. 



 

 

3.  Explica no es pretén ‘treure’ o ‘empitjorar’ sinó un canvi de xarxa que millori l’oferta. 

Entén que a nivell concret algunes persones perdran connexions però en pro d’una 

millora global. Manifesta que les dades reals amb els canvis fets sostenen un augmenten 

considerable en l’ús de l’autobús. 

4. Lamenta que el manteniment del 136, en lloc de 36, no es vegi com un triomf veïnal. 

Lamenta no haver sabut explicar millor el pas d’una situació inicial on el 36 era substituït 

verticalment pel V31. S’explica que es va optar per fer arribar el V27 i no el futur V31 

fins l’Hospital del Mar perquè el passatge del V27 s’ha triplicat des de la seva 

implantació. Explica que per pressió del districte s’ha aconseguit mantenir un 136 amb 

freqüència real molt similar a la del 36 mantenint parades i habilitant doble opció per 

arribar a hospital: o bé amb transbordament o bé via 136 hàbil diàriament i amb 

voluntat de mantenir la línia a no ser que la gent opti per transbordament ortogonal. 

5. Manifesta, havent consultat la Regidoria de Mobilitat, que el funcionament del 136 està 

previst per tota la setmana.  

 

Punt 4. Precs i preguntes 

Totes les respostes són efectuades pel Gerent Josep Garcia Puga 

 Pregunta per zona verda i aparcaments nous per la que ja es va preguntar fa 2 anys. 

S’informa de que la Plaça Victoria Kent està mal estat, plena de forats que ocasionen 

caigudes. Demana una solució ràpida.// El Gerent informa de que no   hi   ha variacions 

en àrea verda ni han tret cap aparcament. A mobilitat són partidaris de no tocar res. 

Explica que en un Consell de Barri de Verneda es va optar per no tocar res de moment i 

l’assumpte està aturat.   

 Demanda d’actualitzar el calendari d’obres a nivell de barri, Plaça Victòria Kent, Plaça de 

la Infància, Biblioteca i Pere Calafell.// Es preveu que les obres a Plaça Victoria Kent 

comencin a desembre 2017/gener 2018 (4 mesos), a Biblioteca Garcia Márquez estan 

fixades a desembre 2017, a la Plaça Infància a novembre 2017 (6/7 mesos) 

i, sobre Pere Calafell, està previst concurs d’idees abans d’estiu, projecte a Febrer de 

2018 i obres a setembre de 2018. 



 

 

 Queixa pel tractament de l’espai comprès entre Gran Via i Extremadura i Bilbao que, es 

considera, podria ésser vertebrador de districte. Queixa per mala connexió mar i 

muntanya. Recorda disruptors atmosfèrics a Gran Via (contaminació).  

 Es recorda el projecte de la Plaça dels Porxos, vol saber quan se farà adduint que s’ha 

entès que s’hauria de canviar la coberta.// Es manifesta que l’obligació assumida és la 

impermeabilització de la plaça amb motiu dels pàrquings i que, en tot as, es revisarà 

l’actuació aprovada i l’actuació en superfície derivada. 

 Demanda de saber si es podria fer quelcom a la plaça Eduardo Torroja on hi ha Serveis 

Socials perquè està té el paviment fet malbé. Proposa un canvi de normativa que 

propiciï un de canvi de llicències en pro d’augmentar l’accessibilitat.// Es revisaran els 

accessos a la plaça Eduard Torroja com s’han revisat els accessos als entorns de les 

escoles. Pel que fa al canvi de llicències explica que, amb gairebé tota seguretat, un 

canvi de llicències ha de comportar un comunicat nou i, per tant, ha de comportar 

millores. Es revisarà. 

 Queixa d’una veïna de c/ Fluvià 216 baixos amb c/Guipúscoa que manifesta viure en uns 

baixos amb un jardí on s’hi fiquen animals. Demana que s’adeqüi l’espai// El Gerent 

proposa una visita al domicili per copsar la mena d’intervenció que caldria fer.    

 Agraïment públic per la fixació de llambordes a Rambla Guipúscoa. 

 

Es dóna per finalitzat el Consell de Barri a les 21:10 

 

Cristina Colmena 

Secretària del Consell de Barri de la Verneda i la Pau 

Barcelona,  30 de maig de 2017 

 

 


